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Po p rave k

Prihaja novi direktor
Ministrstvo za kulturo je presenečeno nad člankom J. D. Prihaja
novi direktor, objavljenem v Dnevnikovi rubriki Kultura 9. no-
vembra 2006. V njem namreč avtor piše, da se je na ministrstvu za
kulturo končal postopek za izbiro novega direktorja SNG Nova
Gorica, in nadalje navaja, da je minister za kulturo dr. Vasko
Simoniti svojo določitev podal brez sicer neobvezujočega pre-
dhodnega mnenja sveta, strokovnega sveta gledališča in občine.

Omenjene navedbe v članku pa so ravno nasprotne pojasnilu, ki
smo ga novinarju v zvezi s postopkom imenovanja novega
direktorja javnega zavoda SNG Nova Gorica posredovali 8. no-
vembra 2006. Ker si ministrstvo za kulturo prizadeva javnosti
posredovati pravilne in verodostojne informacije, v nadaljevanju
ponovno prilagamo pojasnilo v zvezi z omenjenim postopkom
i m e n ova n j a .

Pojasnilo ministrstva za kulturo Dnevniku (poslano 8. no-
vembra 2006)

»Na javni razpis za delovno mesto direktorja javnega zavoda
Slovensko narodno gledališče Nova Gorica, objavljen v Uradnem
listu RS št. 98/2006, pri Zavodu RS za zaposlovanje in na spletni
stani ministrstva za kulturo dne 22. septembra 2006, so prispele tri
vloge. Eden izmed kandidatov ni izpolnjeval vseh razpisnih
pogojev, dva sta bila vabljena na razgovor, da bi ugotovili še njuno
strokovno usposobljenost za vodenje zavoda.

Ker postopek imenovanja direktorja javnega zavoda še ni
zaključen (svet in strokovni svet zavoda še nista podala mnenja o
kandidatu), vam pred izdajo odločbe o imenovanju direktorja
natančnejših informacij ne moremo posredovati.«

Nina Orel, odnosi z javnostjo, ministrstvo za kulturo

Najbolj manjka trening

Mojca Štrajher

LJUBLJAN A – »Govorice o študijskem programu za scenaristiko na
FTV-oddelku AGRFT lebdijo v zraku že več kot tri desetletja, vsaj od
takrat naprej, ko so se razširile in izpopolnile šole v Beogradu in v
Zagrebu, pa do danes tudi v Skopju in še kje,« pravi Igor Maksim Košir,
predstojnik oddelka za filmsko in televizijsko režijo, in dodaja, da se o
tem programu zelo resno pogovarjajo, vendar še ne bo realiziran v
naslednjem letu, kot je že bilo slišati.

ŠTUDIJ DO 2009..................................................................................................
»Samostojen študijski program za scenaristiko je seveda treba razumeti
v kar najtesnejši povezavi s praktičnim filmskim in televizijskim delom
vseh študentov. Pomeni, da bi bil smotrn le v primeru, če bi se oddelek
FTV dopolnil vsaj še z oddelki za kamero, zvok, montažo, organi-
zacijo… v sedanjih prostorih in z današnjim denarjem še sedanje
programe komaj zmoremo,« pojasnjuje Košir. Prave možnosti za tak-
šen program vidi v novih poslopjih treh akademij, ki naj bi bile zgrajene
do leta 2009. Do takrat bi bili lahko izpeljani tudi formalni postopki za
preoblikovanje naštetih (in še katerih) študijskih programov. »Načrti so
v grobem že dolgo pripravljeni, tudi učitelji bi se našli,« dodaja.

Program bo moral slediti vsem praktičnim nalogam, ki jih morajo
izdelati študentje. »Poskrbel bo za neoporečno pisno podlago za iz-
delavo vaj in drugih praktičnih obveznosti od prvega do zadnjega
letnika, od avtobiografije do igranega filma ali televizijske drame,« pravi
Košir. Pri tem si bodo gotovo pomagali tudi s tujimi predavatelji, čeprav
se je po Koširjevem mnenju dobro zavedati, da je velika razlika med
pedagogi, ki od začetka do konca spremljajo praktična dela in so zanje
potem tudi popolnoma odgovorni, ter gosti, ki lahko v delavnicah le na
kratko in precej neobvezno pokažejo znanja, ki jih zelo pogosto potem
pri nas niti ne moremo s pridom uporabiti, ker so »produkcijske
razmere« popolnoma drugačne od tistih, v katerih se taka znanja
ro j e va j o.

PREMIKI V PRAVO SMER..................................................................................................
Po mnenju Mihe Mazzinija, scenarista in profesorja scenaristike, pa so
se razmere v slovenski scenaristiki v zadnjih letih vendarle izboljšale.
»Kot se vse stvari gibljejo v valovih, počasi spet prihaja na površje misel,
da je film treba najprej napisati, popravljati in izdelati na papirju,
preden gremo zapravljat milijon ali več evrov. Ko se je angleški režiser
Alan Parker vrnil v domovino in prevzel vodenje BFI (Britanskega
filmskega inštituta), je v nastopnem govoru izjavil, citiram po spominu,
da je prišel izganjat strup Cahiers du Cinema, torej francoske šole, za
katero obstaja ena sama zvrst filma, velika Umetnost, avtor pa velik
Umetnik etc., skratka, tisto, kar smo pri nas videli okoli prejšnje
Kinoteke,« razlaga Mazzini in dodaja, da se bo mlajšim generacijam
zdelo neverjetno, a tudi pri nas so filmski kritiki in teoretiki pisali o tem,
da je slovenski film zanič, a nič hudega, pisanje o njem je v svetovnem
vrhu. »Počasi se zadnjih nekaj let premikamo od teorije k praksi pisanja
filma – kot avtor vam povem, da še nisem srečal drugega avtorja, ki bi
lahko uspešno pisal in hkrati razmišljal o paradigmah pogleda drugega
in podobnih zadevah; dober avtor dela z osebami, njihovimi mislimi in
čustvi. Če omenim eno samo ime, ki je zaslužno za spremembe, potem
je to Zdravko Duša, ki s svojimi močmi nabira sponzorje za sce-
naristično šolo Pokaži jezik. Del praktičnega pisanja sem tam predaval
tudi sam, če nič drugega, je šlo do zdaj skozi kakih 50 ljudi, ki so
spoznali, kako napisati film, ne pa le, kako pisati o filmu,« meni
Ma z z i n i .

PISANJE, PISANJE, PISANJE..................................................................................................
Na vprašanje, kaj je potrebno, da bi se izboljšalo stanje scenaristike,
Mazzini odgovarja: »Filmski sklad in njegovi vzvodi so seveda prva
misel, a ne smemo pozabiti, da praktično sleherni državljan prispeva
vsak mesec denar za TV in domači program, ki naj bi ga izdelovala, pa
ga, vsaj na filmskem področju, izdeluje silno malo. Verjetno je ceneje in
predvsem manj naporno postaviti v studio pet znucanih foteljev iz
fundusa in nanje pet stalnih gostov, da pač o nečem debatirajo.« Nekaj
njegovih prijateljev na Hrvaškem živi od pisanja scenarijev za njihove
domače nadaljevanke, pri nas samo od tega nihče. »Na tem področju
nam torej najbolj manjka trening: pisanje, pisanje, pisanje. Manj Umet-
nosti in več treninga. Ampak, ker nihče ne bo pisal kar v tri dni, razen če
ne gre za terapijo, nam manjka tudi naslednji korak: snemanje, sne-
manje, snemanje. Hrvati so pravkar napovedali, da gre v snemanje
deset celovečernih filmov. Glede na finančno moč držav, bi jih tudi
Slovenci lahko letno naredili toliko prek sklada, če enkrat toliko pa
zraven, iz raznih samostojnih projektov. Pri dvajsetih filmih na leto pa
se počasi oblikujejo in dozorijo tudi scenaristi,« je prepričan.

Scenaristična nagrada za študente
Na Akademiji za gledališče, radio, film in televizijo so razpisali
scenaristični natečaj za Grossmannovo nagrado 2006. Na natečaju
lahko sodelujejo študentje slovenskih univerz z izvirnimi scenariji
za kratki igrani film ali kratko televizijsko dramo. Tri izvode scena-
rija morajo poslati najkasneje do 11. decembra letos na naslov: UL
AGRFT, »Grossmannova nagrada 2006«, Nazorjeva 3, 1000 Ljublja-
na. Natečaj je anonimen, scenariji pa naj bodo oddani pod šifro.
Prejeta dela bo ocenila žirija sestavljena iz pedagogov in predstav-
nika študentov AGRFT. Žirija bo nagradila en sam scenarij, njegov
avtor pa bo prejel odkupno nagrado v višini 250.000 tolarjev.

Politična ne-volja
»Scenaristika sama ni najbolj šibka točka slovenske filmske
produkcije,« meni Igor Maksim Košir. Najšibkejša točka vsega
področja je po njegovem mnenju popolna politična ne-volja,
da bi se kinematografija v celoti smotrno in pregledno uredila.
»Bojim se, da to zaradi tujega lastništva kinematografov in
interesov kapitala, ki stoji za njimi, sploh ni več mogoče.
Revolucionarna preoblikovanja namesto postopnega dopol-
njevanja in popravljanja vsega, kar je bilo slabo, so le zameglje-
vanje dejstva, da politika s filmom (pa tudi s televizijami!) –
razen za najbolj grobo agitpropovsko rabo – ne vé ali noče
vedeti, kaj bi. Takih 'reform' smo vajeni že od Kidriča,
Kraigherjev, Kardelja, Planinčeve, Markovića in še koga naprej
obilo!« zaključuje Košir in dodaja, da bo novi, komisarski
sistem najbrž privedel do zanimivih posledic. »Boljših? Vseka-
kor drugačnih, pa ne prav novih,« pravi.

....................................................................... .
Dober avtor dela z osebami,
njihovimi mislimi in čustvi.
....................................................................... .

Slovenski režiserji so večinoma tudi scenaristi svojih filmov. Na sliki prizor iz filma Kratki stiki po scenariju in v
režiji Janeza Lapajneta.

Birokrats ko
“spreml janje”
pro jektov
Filmski sklad RS je letos prvič
uvedel razširjene javne pozive
za razvoj sinopsisov in scenari-
jev, za kar je namenil 12,5 mili-
jona tolarjev, večkrat pa so tudi
poudarili, da želijo spremljati
razvoj projekta od sinopsisa do
realizacije. Miha Mazzini pra-
vi, da je to sicer dobro in mo-
goče spremljati, vendar glede
na to, da je v Sloveniji, kot mu
je znano, le nekaj script doc-
torjev s formalno izobrazbo v
tej smeri in da sklad ni nobe-
nega povabil k sodelovanju, bo
spremljanje očitno ne vsebin-
sko, marveč računovodsko.
»Ko zapišem 'spremljanje pro-
jekta', to zame pomeni sodelo-
vanje z avtorjem, branje, anali-
zo, pisanje in spet sodelovanje,
sodelovanje. Mogoče je tako
mislil tudi avtor razpisa, kaj pa
vem. A ko 'spremljanje projek-

ta' pride do birokratov, ki ga
morajo udejanjiti, je njihova
glavna in zakonska skrb raču-
novodska pravilnost. Razumlj-
ivo, ko pride finančna inšpek-
cija, bo brskala po listkih, ne
po kvaliteti scenarija. Jasno,
zadeva mora biti računovod-
sko pokrita, a da bi bil to glavni
cilj in skrb filmske inštitucije,
pa močno dvomim,« komenti-
ra Mazzini.

LJUBLJANA – Knjižna zbirka
Kondor Mladinske knjige letos
praznuje petdesetletnico izha-
janja, trije novi naslovi, ki jih je
na novinarski konferenci pred-
stavil urednik Aleš Berger, pa
dobro odslikavajo njeno usme-
ritev: domačo in svetovno knji-
ževnost, njene vrhunce in tudi
tiste dele, ki so videti opuščeni
ali manj zanimivi. Tako 317.,
318. in 319. knjigo zbirke za-
sedajo Ovidijeve Ljubezni, iz-
bor iz starejše slovenske po-
svetne poezije Od lubezni in
vesela ter izbrane pesmi Borisa
A. Novaka z naslovom Dlaneno
p l a t n o.

Ovidijeve Ljubezni, najbolj
brano rimsko zbirko ljubezen-
skih elegij, nekakšen »avtobio-
grafski roman v verzih«, je pre-
vedel Marko Marinčič, ki je
dejal, da je zbirka nekakšen
norčav obračun z rimsko po-
ezijo o ljubezni. Ovidij bolj kot
vznesena ljubezenska čustva v
dodelanem muzikaličnem slo-
gu opisuje vrsto frivolnih, ba-
nalnih in mestoma mučnih pri-
petljajev, ki spremljajo zalju-
bljence. Ovidij, »emancipirani
elegik«, v svojem delu seže od
prvega opoldanskega zmenka
do žalobnega slovesa od obo-
ževane Korine, njene papige in
navsezadnje ljubezenskih ele-
gij. Marinčič je tudi avtor ob-
širne spremne besede o Ovidiju
in poeziji o ljubezni.

Peter Svetina je v knjigi Od
lubezni in vesela osvetlil bur-
kaško in zabavljaško plat slo-
venske poezije, ki so jo med
drugimi pisali Janez Damascen
Dev, Valentin Vodnik, Jurij Ja-
pelj in Urban Jarnik. Berger je
opozoril, da je tudi takšna, po
mnenju nekaterih nevrhunska

poezija sestavni del slovenske
literature in samozavedanja.
Kot je Svetina zapisal v spremni
besedi, jih je bilo od 71 izvirnih
slovenskih oziroma v sloven-
ščino prevedenih posvetnih
pesmi z ljubezensko ali šegavo
tematiko, ki so objavljene v
knjigi, za življenja avtorjev na-
tisnjenih samo 14. Prenekatera
pesem v zbirki ima tudi pivski
značaj. Vodnik je v pesmi Plesar
tako zapisal "Men diši pit, kar je
nalit, marvin al draga al pi-
kolit."

Izbor pesmi iz obsežnega
pesniškega opusa Borisa A. No-
vaka je pripravila mlada lite-
rarna znanstvenica Alenka Jo-
vanovski, kar je po Bergerjevih
besedah pri Kondorju običaj-
no, saj želijo, da svoj pogled ter
dojemanje poezije poda druga,
ne avtorjeva generacija. Zbirko
Dlaneno platno uvede prva No-
vakova pesniška zbirka Stiho-
žitje iz leta 1977, sklenejo pa jo
Obredi slovesa, ki so izšli lani.

Kondor: tri
novosti za jubilej

Boris A. Novak


